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گروه اقتصادی -یک فعال معدنی گفت: به دلیل 
ضعف در صنعت فرآوری، شــاهدیم عمده سنگ های 
موجود در کشورمان به صورت خام و نیمه خام به دیگر 
کشــورها صادر می شــود و با چند برابر قیمت راهی 
بازارها می شــود. همچنین آشنایی نداشتن با بازارهای 

جهانی عامل دیگر کاهش صادرات است.
»سیامک حاج سیدجوادی« در حاشیه دومین روز 
از سیزدهمین نمایشگاه بین المللی سنگ تهران افزود: 
تجارت جهانی سنگ در سال ۲۰۲۲ بیش از ۲۴ میلیارد 

دلار تخمین زده می شود.
وی با اشــاره به سهم ۲.۲ میلیارد دلاری ترکیه از 
بازار جهانی، بیان داشت: این در حالی است که ایران در 
ذخایر ســنگ و گروه آهک نخستین تولیدکننده جهان 
اســت و به لحاظ تعدد معادن و کیفیت محصول نیز بر 

ترکیه برتری دارد.
حاج ســیدجوادی ادامه داد: پاندومــی کرونا در 
چند ســال گذشته یکی از دلایلی بود که سبب کاهش 
صادرات این محصولات شــد، به طوری که از حدود 
۳۵۰ میلیون دلار در سال های گذشته اکنون به کمتر از 

۲۰۰ میلیون دلار صادرات رسیده ایم.
وی دربــاره بازارهای مختلف صادراتی ســنگ 
ایران، خاطرنشان کرد: ۹۰ درصد بلوک های تولیدی به 
چین و هند صادر می شــود، همچنین نیمی از صادرات 
ســنگ های بریده به این دو کشــور بوده و بقیه آن به 

کشورهای همسایه و هم مرز ارسال می شود.
این فعال صنعت سنگ گفت: ۲۲ بازار هدف برای 
محصــولات این بخش وجــود دارد که مهمترین آنها 
اروپا اســت. امروز فرانســه بیش از ۳۵ درصد سنگ 
مــورد نیازش را از ترکیه تامیــن می کند، در حالی که 
تولیدات کشــورمان نسبت به ترکیه مزیت نسبی دارد 
و حــدود نصف قیمت آنها تمام می شــود.وی اظهار 
داشت: عدم آشنایی با قیمت ها و بازار جهانی و ضعف 
زیرساختی به ویژه در موضوع فرآوری سنگ، ازجمله 
دلایل پایین بودن میزان صادرات اســت. به طوری که 
عمده صادرات ما به کشورهای همسایه هم مرز انجام 

می شود.
خرید سنگ ایران از سوی روس ها به ریال
حاج سیدجوادی یادآور شد: امروز روسیه به دلیل 
تحریم های غرب، بر محصولات تولیدی کشــورمان 
تمرکــز کرده اســت که فرصت خوبی برای توســعه 
صادرات اســت، با این وجود شاهدیم روس ها با پیدا 
کردن نمایندگانی از تاجیکســتان، سنگ تولیدی ایران 

را به ریال و با قیمت های داخلی خریداری می کنند.
وی، همچنیــن به صادرات ســنگ های گرانیت 

منطقه بیرجند به ایتالیا اشــاره کرد که در این کشــور 
فرآوری شــده و با چند برابر قیمــت به آلمان و دیگر 

بازارها فروخته می شود.
ایــن فعال معدنی تاکید کرد: حضور در بازارهای 
جدید نیازمند حمایت های بیشــتر است، این در حالی 
است که کشوری همچون ترکیه ۷۰ درصد هزینه های 
نمایشــگاهی و حتی پول بلیت هواپیما را برای فعالان 

صنعت سنگ خود پرداخت می کند.
ضعف فرآوری و عدم آشنایی با بازارهای 

جهانی، عامل کاهش صادرات سنگ ایران 
لزوم بازنگری طرح جامع تفضیلی سنگ

وی، طــرح جامع تفضیلی ســنگ را بزرگترین 
مشــکل این صنعت معدنی برشمرد و گفت: این طرح 
کاربردی نیست و نمی تواند مبنای کار قرار بگیرد و باید 
از ســوی انجمن سنگ ایران و ایمیدرو مورد بازنگری 

قرار بگیرد.
بیــش از ۶ هزار واحد معدنی و فراوری ســنگ 
تزئینی در کشــور وجود دارد که زمینه اشــتغال به کار 

حدود ۶۰۰ هزار نفر را به وجود آورده است.
ســالیانه به طور متوسط ۱۰ تا ۱۱ میلیون تن سنگ 
تزئینی در کشــور استخراج می شود، با این حال نیزان 

تولید هیچ گاه از ۱۵ میلیون تن فراتر نرفته است.
عمده ســهم فروش محصــولات این صنعت در 
داخل کشور است و سالیانه به طور متوسط ۳۰۰ تا ۳۵۰ 
میلیون دلار ارزآوری از محل صادرات داشــته است. 
این در حالی اســت که ترکیه با دارا بودن ذخایر سنگ 
تزئینی همانند ایران و با تنوع سنگ کمتر، سالیانه بیش 
از ۳.۲ میلیــارد دلار از محل صادرات این محصولات 
ارزآوری دارد.»بهرام شــکوری« رییس انجمن سنگ 
ایران معتقد است: قابلیت پنج میلیارد دلاری صادرات 
سنگ تزئینی وجود دارد. وی بر لزوم توجه به بازارهای 
خارجی و توسعه صادرات به عنوان راهکار نجات این 

صنعت تاکید دارد.
در این دوره از نمایشــگاه ۱۱۰ شــرکت ایرانی 
همراه با شــرکت هایی از ۶ کشور چین، روسیه، هند، 
ایتالیا، ترکیه و یونان در فضایی به وســعت ۱۲هزار متر 
مربــع به ارائه آخرین دســتاوردها و محصولات خود 

پرداختند.
شــرکت های حاضر در این دوره از نمایشــگاه 
در سه گروه اصلی ماشــین آلات و تجهیزات معدنی، 

ملزومات مصرفی و فرآوری معادن حضور دارند.
این نمایشگاه تا جمعه )دوازدهم خرداد( در محل 
نمایشــگاه بین المللی شهر آفتاب پذیرای متخصصان 

و علاقه مندان است.

فعال معدنی:
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صمت گفت: تعدادی از ماشــین آلات 
۴ تا ۳ ماهی اســت کــه در گمرکات 
بلاتکلیف و منتظر تعیین تکلیف قانونی 

است.
مهــدی بــرادران در یک گفت 
و گــوی تلویزیونــی در خصــوص 
برنامه های وزارت صمت برای نوسازی 
و بازسازی ماشین آلات خطوط تولید 
کــه یکی از عوامــل کاهش بهره  وری 
است، اظهار داشت: مشکل دیگر، بحث 
تغییرات گروه های تأمین ارز بود که آن 
هــم با پیگیری معاونت حقوقی رئیس 
جمهور و بانک مرکزی رفع شــد و هم 
اکنون برخی از ماشین آلات وارد، برخی 
در مرحله تأمیــن ارز و تعدادی هم از 

گمرکات ترخیص شده است.
معاون صنایع عمومــی وزارت 

صمــت گفت: اما تعدادی از ماشــین 
آلات ۴ تا ۳ ماهی است که در گمرکات 
بلاتکلیــف و منتظر تعییــن تکلیف 
قانونی است البته مسئولان مربوط قول 
مســاعد دادند که فرایند کار را تسریع 
کنند تا این ماشــین آلات ســریع تر در 
واحدهای صنعتی کشــور مستقر شود 
و در حوزه رشــد تولید، مؤثر باشــند. 
در مجموع هم اکنون ماشــین آلاتی در 
خطوط تولید وجــود دارند که نیاز به 
بازسازی و نوســازی دارند بنابراین با 
تأمین ارزی بیشــتر و ترخیص سریع 
آن ها از گمــرک، باید آن ها در خطوط 
تولیــد ولو به صورت موقت مســتقر 
شــود پس از آن مســائل و اختلافات 
حقوقی و گمرکی و مالی صورت گیرد.
معاون وزیر صمــت اضافه کرد: فراتر 
از وزارت صمــت، بخش خصوصی 

در زمینه واردات ماشین آلات صنعتی 
پیشگام اســت به ویژه اینکه هم اکنون 
کــه در برخی از کشــورهای اروپایی 
مشــکلاتی رخ داده و شــرایط برای 
صادرات ماشین آلات صنعتی مهیاست 
و ما باید از این فرصت استفاده و بهره مند 
شویم.برادران گفت: بخش خصوصی 
آمادگی ســرمایه گذاری برای واردات 
ماشــین آلات را دارد به شــرط اینکه 
موانــع پیش رو مثل مســائل حقوقی، 
ارزی و گمرکی توسط بانک مرکزی و 
مراجع مربوط حل شود.معاون صنایع 
عمومی وزارت صمت درباره بازسازی 
و نوســازی ماشین آلات خطوط تولید 
برای ارتقای بهره وری تولید افزود: در 
حوزه های مختلف صنایع، به طور نمونه 
در صنعــت نســاجی، در حوزه فرش 
دســتباف و حوزه نخ ریسی و ماشین 

آلات نیاز به باز ســازی و مقاوم سازی 
دارند و برای رقابتی کار کردن و افزایش 
بهره وری و کاهــش انرژی با بالا بردن 
فناوری، حتماً باید به موضوع نوسازی 
صنایع توجه کنیم. برادران با بیان اینکه 
در بحث تولید، نباید فقط از یک بخش 
انتظار داشت یا صرفاً یک وزارتخانه را 
متصدی این امر دانست و گفت: اگرچه 
وزارت صمت به ویژه در بخش تولید 
بیشتر احساس مسئولیت و کار را دنبال 
می کند، اما نقش سایر دستگاه ها هم باید 
در این زمینه پررنگ تر شود.وی اضافه 
کرد: در خصوص بخش تأمین انرژی، 
با وجود اینکه در ســال های گذشته در 
دولت به این موضوع کم توجهی شده 
و زیرســاخت های لازم در ۱۰ ســال 
قبل تأمین نشــده و وزارت نیرو هم با 
کمبودهایی در عرضه مواجه اســت، 

امــا جامعه صنعتی انتظار دارد به میزان 
گشایشــی که در بحث افزایش تولید 
برق صورت می گیرد تمهیداتی در سطح 
عرضه صورت گیرد. برادران گفت: باید 
ســهمی را برای تأمین انرژی مشخص 
کنیــم اینکه ما بگوییــم هم واحدهای 
مسکونی بدون قطعی برق، تابستان را 
طی خواهند کرد هدف خوبی است، اما 
مردم در کنار آن مایل هستند که بیشترین 
نقــش را در کاهش مصــرف انرژی و 

اختصاص آن به تولید داشته باشند.

معاون وزیر صمت:

ماشینآلاتتولیددرگمرکبلاتکلیفماندهاند

 

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - رئیــس 
کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: 
بهینه سازی مصرف گاز در کشور کلا 
۲۵ تــا ۳۰ میلیارد دلار هزینه و اعتبار 
نیاز دارد و بازگشــت سرمایه آن نیز 

حداکثر ۳ تا ۳.۵ ساله خواهد بود.
آرش نجفی درباره ناترازی گاز 
در کشور اظهار داشت: طبق گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس در ســال 
۱۴۲۰ میــزان کل عرضه گاز طبیعی 
بــه ۸۹۸.۷ میلیون متر مکعب در روز 
می رسد، این در حالی است که میزان 
مصرف همه بخش ها برابر با ۱۴۱۰.۸ 
خواهد بود که نشــان از ناترازی ۵۱۲ 
میلیون متر مکعبی در روز دارد و اگر 
با همین روشــی کنونی بدمصرفی را 
ادامه دهیم کشــور به ســمت بحران 
می رود و وضعیت نارضایتی جامعه 
را به حدی می رســاند کــه به لحاظ 
ســاختاری و امنیتــی بــه چالش بر 

می خوریم.
وی افــزود: قطعــا بزرگترین 
استراتژی ما باید بهینه سازی مصرف 
انــرژی و گاز باشــد، ظرفیــت این 

اقدام در کشــور وجود دارد چنانچه 
در حــوزه کنترل مصــرف گاز روی 
تعویــض بخاری های گازی، اصلاح 
موتورخانه هــا و عایق های حرارتی 
ســاختمان ها و بهره گیری از انرژی 
خورشیدی برنامه ریزی کینم براحتی 
از شرایط بحران برون رفت خواهیم 

داشت.
رئیس کمیســیون انــرژی اتاق 
بازرگانی تصریح کرد: بهینه ســازی 
مصرف گاز در کشــور کلا ۲۵ تا ۳۰ 
میلیــارد دلار هزینه و اعتبار نیاز دارد 

و بازگشــت سرمایه آن نیز حداکثر ۳ 
تا ۳.۵ ساله خواهد بود، بنابراین آنچه 
ما را در ایــن موضوع پیش می برد و 
ناتــرازی را جبران می کند اینکه باید 
استراتژی کاهش مصرف انرژی را به 

طور جدی برنامه ریزی کنیم.
وی تاکید کرد: باید برنامه ریزی 
کرده و مدل هــا و مکانیزم های مالی 
تعریف کنیم که چگونه تغییر ساختار 
مصــرف در کشــور ایجاد شــود، 
همچنین باید نوع تکنولوژی مصرف 
متفاوت شود تا کار به سرانجام برسد.

نجفــی با بیــان اینکه بــا روند 
کنونی مصرف ما تا چند ســال آینده 
به یک واردکننــده بزرگ گاز تبدیل 
خواهیم شــد، گفت: راهکار اینکه به 
جای اینکه گاز وارد کنیم تکنولوژی 
و بخــاری وارد کشــور کنیم تا این 
موضوع حل شود، هرگونه بدمصرفی 
باعث می شود همه ثروت را از دست 
بدهیم، اما آیا پول واردات گاز داریم، 
امکانات مالی کشــور اجازه می دهد 
که واردات داشته باشیم؟ باید بدانیم 
ما بابت این موضــوع چالش جدی 
داریم و در صورت واردات کشــور 
را با چالش هــای جدی تری مواجه 

خواهیم کرد.
وی در ادامه با اشــاره به چالش 
مصــرف گاز در بخــش نیروگاهی 
خاطرنشان کرد: در صنعت نیروگاهی 
کشــور حتما بایــد بازنگری جدی 
صورت گیرد، یکی از مباحث اصولی 
بهره گیری از پنل های خورشــیدی و 
انرژی های تجدیدپذیر است، یکی از 
نات دیگر اصلاح ساختار نیروگاهی 
و خطــوط انتقال نیرو اســت که از 

جمله پارامترهای حائز اهمیت است 
و باید به عنوان استراتژی اقتصاد کلان 
کشور به آن نگریسته شود، باید روی 
ساختار کلان مدیریت انرژی کشور 
برنامه ریزی کنیــم وقتی به صورت 
منطقه ای به این مســئله نــگاه کنیم 
باعث می شود ظرفیت های زیادی در 
کشــور به علت موازی کاری و عدم 
تمرکز در اســتراتژی کلان به چالش 

بربخورد.
رئیس کمیســیون انــرژی اتاق 
بازرگانــی تاکیــد کــرد: اکنون گاز 
را بــدون برنامه ریــزی در اختیــار 
نیروگاه ها قرار می دهند و نیروگاه ها 
بــدون برنامه و  اینکه در نظر داشــته 
باشد هزینه فایده گاز مصرفی چگونه 
اســت، نیروگاه های با بازدهی بسیار 
پاییــن را در مدار دارند، به طوری که 
اکنــون نیروگاه هــای داریم که با ۲۵ 
درصد راندمان در مدار هســتند دلیل 
آن این اســت که گاز را جزء هزینه به 
حســاب نمی آوریم و نتیجه اینکه به 
 طور جد مشــکل تامین سوخت پیدا 

می کنیم.

گروه اقتصــادی- از اواخر دی 
و اوایل بهمن ســال قبل بازار گوشت 
قرمز با التهاباتی روبرو شد که هر یک 
از فعالان بازار دلایلی برای این  گرانی 
ها مطرح کردند، اما آنچه حائز اهمیت 

اســت مســئولان بارها اعلام کردند 
کــه از اوایل فروردیــن با عرضه انبوه 
دام بازار به تعادل و آرامش می رســد. 
این درحالی اســت که به رغم کاهش 
چشــمگیر قیمت دام زنده، اما قیمت 

گوشت همچنان بالاست.بررسی های 
میدانی از سطح بازار نشان می دهد که 
قیمت هر کیلو شقه گوسفندی ۳۸۰ تا 
۴۰۰ هزار تومان، شقه گوساله ۳۵۰ تا 
۳۶۰ هزار تومان، ران گوسفندی ۴۵۰ 

هزار تومان، ران گوســاله ۳۷۰ تا ۳۸۰ 
هزار تومان و گوشت منجمد ۳۳۰ هزار 
تومان است.بسیاری از دست اندرکاران 
بازار گوشت بارها اعلام کرده اند که با 
رسیدن فصل بهار و امکان تعلیف دام 
در مراتع، وابســتگی دامدار به خرید 
نهــاده کاهش می یابد کــه در نهایت 
اســتفاده از علوفه رایگان، هزینه های 
تولید را بشــدت کاهش می دهد که با 
این وجود انتظار می رفت که قیمت دام 
و گوشت در فصل زایش کاهش یابد 

که متاسفانه این امر محقق نشده است.
ناگفته نماند که قیمت گوشــت 
تابعی از نرخ دام زنده است و حداکثر 
اختــلاف قیمــت از درب دامداری 
تا بازار باید ۲ برابر باشــد که متاسفانه 
به ســبب مشکلات نظام توزیع، سود 

خرده فروشی بالاتر از این رقم است.
جوی،  مســاعد  شــرایط 

عرضه دام را به تاخیر انداخت
آقــای افشــین صــدردادرس 
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک گفت: 
علی رغم شــرایط مســاعد جوی و 
بارش، دامدار به سبب کمبود نقدینگی 
توان نگهداری دام خود را ندارد.به گفته 
او، اکنون برخی بره ها بعد از بازگشت 
از مراتع آماده عرضه هستند، اما برخی 
بره ها آماده چاق شدن بیشتر به منظور 
توزیع در پایان شــهریور هستند. این 
درحالی اســت که برخی فعالان بازار 
به بهانه کمبود دام یــا امتناع دامداران 
از عرضه بدنبال گرانفروشــی هستند.

دادرس متوســط قیمــت هر کیلو دام 
ســبک در سطح کشــور را ۱۵۰ هزار 
تومــان اعلام کرد و گفت: شــرکت 
پشتیبانی امور دام هم هر کیلو گوشت 
بره نر بدون دنبــه را با نرخ ۳۵۳ هزار 
تومان از دامــداران خریداری می کند 
کــه این نرخ می توانــد معیاری برای 
قیمت گوشت در بازار باشد.مدیرعامل 
اتحادیه دام ســبک گفت: هر آنچه ما 

از قیمت گوشــت در بازار می گوییم، 
منظور لاشه است چراکه امکان قیمت 
گذاری گوشت قطعه بندی وجود ندارد 
و به عبارت دیگر قیمت گوشت قطعه 
بندی تابع عرضــه و تقاضا و کیفیت 
است.بنابر بررسی های میدانی متوسط 
قیمت هر کیلــو دام درب دامداری از 
۱۲۰ تا ۱۵۰ هزار تومان است که طبق 
اذعان مسئولان قیمت هر کیلو گوشت 
لوکس برای مصرف کننده حداکثر ۳۵۰ 
تا ۴۰۰ هزار تومان بوده و عرضه با نرخ 
های بالاتر ۱۰۰ درصد گرانفروشــی 

است.
خبری از عرضه دام با وزن 

ایده آل نیست
آقای علی اصغــر ملکی رئیس 

اتحادیه گوشت گوسفندی گفت: هم 
اکنون قیمت دام در شهرستان ها ۱۶۵ 
تا ۱۷۰ هزار تومان بوده که نســبت به 
قبل تفاوتی نداشــته است.به گفته او، 
برخــی افراد با بیان اظهاراتی همچون 
انباشــتگی دام بدنبال دریافت مجوز 
برای صــادرات هســتند، درحالیکه 
دامداران غرب کشور به سبب شرایط 
جوی و علوفه مجانی در صحرا تمایلی 

به عرضه دام ندارند.
ملکــی ادامه داد: هــم اکنون هر 
کیلو شقه گوسفندی بدون دنبه با نرخ 
۳۵۰ تا ۳۵۵ هــزار تومان به مغازه دار 
و با احتساب ۱۰ درصد سود به خرده 
فروشــی ها عرضه می شــود.رئیس 
اتحادیه گوشــت گوســفندی گفت: 
دامداران به سبب استفاده از نهاده مجانی 
در صحرا تمایلی به عرضه دام ندارند 
و همواره بدنبال آن هستند تا دام خود 

را با وزن سنگین به بازار عرضه کنند.
او درباره آینده بازار گوشت گفت: 
بررسی ها از کشتارگاه ها نشان می دهد 
کــه دام خوب و با وزن ایده آل موجود 
نیســت و تنها عرضه بره لاغر در حال 
انجام است که صدور مجوز صادرات 

دام و کاهــش عرضه در بازار بر قیمت 
ها اثرگذار خواهد بود.

گزارش ها حاکی از آن اســت که 
قاچاق دام زنده به کشورهای همسایه 
از جمله عراق و امارات در حال انجام 
اســت که این مســئله پس از افزایش 
قیمت ارز در داخل  و اختلاف معنادار 
قیمت دام با آن ســوی مرزها شــدت 

بیشتری به خود گرفته است.

ضرورت خروج حجم قابل 
توجهی دام از چرخه تولید

آقای منصــور پوریــان رئیس 
شــورای تامین کنندگان دام از کاهش 
قیمت دام در بازار خبر داد و گفت: هم 
اکنون متوسط قیمت گوساله های ۴۰۰ 
تا ۴۵۰ کیلو ۱۱۵ تا ۱۲۰ هزار تومان و 
بره ۱۴۰ هزار تومان اســت که بر این 
اساس هر کیلو لاشــه بره با نرخ ۳۵۰ 
هزار تومان و گوساله ۲۵۰ هزار تومان 

باید عرضه شود.
بــه گفته او، در حال حاضر میزان 
عرضه دام و گوشــت نسبت به تقاضا 
بالاســت و به طور کلی عمده گوشت 
هــای توزیعی تنظیم بازار مشــمول 
قیمــت گذاری اســت.پوریان با بیان 

اینکه فروش دام بــا نرخ ۱۶۰ تا ۱۷۰ 
هزار تومــان واقعیت نــدارد، گفت: 
اکنون متوسط قیمت دام به سبب ازدیاد 
عرضــه ۱۴۰ هزار تومان اســت که به 
سبب عدم توان نگهداری دامداران باید 
حجم زیادی دام از چرخه تولید خارج 
شود.رئیس شورای تامین کنندگان دام 
ادامــه داد: قبل از اصلاح نظام یارانه و 
گرانی نهاده دامی، امکان نگهداری دام 
در مــدت زمان ۳۰ تــا ۴۰ روز وجود 
داشــت، اما بعد از اصلاح نظام یارانه 
و گرانی نهاده، امکان نگهداری دام در 
محدوده ۱۰ تا ۱۵ روز وجود دارد و بعد 
از ایــن مدت نگه داری برای دامداران 
روستایی و سنتی دشــوار است که با 
این وجود برنامه ریزی صحیحی برای 

انباشت دام باید اتخاذ شود.
بــه گفنه او، پشــتیبانی امور دام 
حداکثر ۲۰ هزار تن از گوشت دامداران 
را می تواند خرید تضمینی داشته باشد 
که نسبت به تولید داخل رقمی نیست و 
در بخش های دیگر همچون صادرات 
باید برنامه ریزی شــود تا تولیدکننده 

بتواند به تولید ادامه دهد.
بنابر آمار در ســنوات قبل سالانه 
یک میلیون تن گوشت قرمز در کشور 
مــورد اســتفاده قرار مــی گرفت که 
متاسفانه به رغم کاهش سرانه مصرف، 
ذخایر مناســب گوشت در سردخانه 
و واردات گوشــت در راستای تنظیم 
بــازار، تغییری در نرخ گوشــت بازار 

داخل ایجاد نشده است.

کارشناسان پاسخ می دهند؛

چرا افت قیمت دام تاثیری 
در بازار گوشت نداشت؟

بسیاری از فعالان و دست اندرکاران بازار گوشت اذعان می کنند که به رغم  عرضه انبوه و کاهش قیمت دام زنده،
 نرخ گوشت قرمز در بازار تغییری نداشته است.

گروه اقتصادی -  سال ۹۹ را می 
توان ســر آغازی بر شایعات افزایش 
قیمت بنزین دانست، اکنون با گذشت 
۳ ســال نه تنها این شایعات پایان پیدا 
نکرده بلکه جذابیت این خبر موجب 

دامن زدن به این شایعه شده است.
هــر از چند گاهــی خبرهایی از 
افزایش قیمت بنزین در رسانه ها مطرح 
می شــود و مشخص نیست که جرقه 
این موضوع از کجا نشــأت می گیرد. 
هرچه هست به نظر می رسد رسانه ها 
سعی می کنند با انتشار این شایعه دنبال 

افزایش بازدید باشند.
اگر بخواهیم منشأ این شایعات را 
جست و جو کنیم احتمالاً باید به روز 
جمعه ای در آبان سال ۹۸ بازگردیم که 
قیمت بنزین بدون اطلاع رسانی قبلی 
بــه یک باره گران شــد و این افزایش 
یکبــاره آن قدر تبعات منفی داشــت 
که حتــی رئیس جمهــور وقت هم 
نمی خواست تبعات این افزایش قیمت 

شــبانه را بپذیرد تا حدی که چند روز 
بعد اعلام کرد »منهم روز جمعه متوجه 

افزایش قیمت بنزین شدم.«
جالب اینجا است که پیش از این 
افزایش قیمــت، بارها وقتی اصحاب 
رســانه از مســئولان امــر چه رئیس 
ســازمان برنامــه و بودجه و چه وزیر 
وقــت نفت در مــورد افزایش قیمت 
بنزین ســوال می پرسیدند همگی این 
افزایش را تکذیب می کردند. اما مردم 
وقتی در آبان ماه ســال ۹۸ هنگامی که 
ایــن تکذیبیه های پی در پی با افزایش 
شبانه قیمت بنزین تکذیب شده است 
دیگر به گفته مســئولان دولت اعتماد 
نمی کنند و این مســئله موجب شده 
است که مردم نسبت به گفته مسئولان 

دولت بی اعتماد باشند.
از آبان سال ۹۸ تاکنون بیش از ۳ 
سال می گذرد و دولت دوازدهم جای 
خود را به دولت ســیزدهم داده است 
اما هنوز موضوع افزایش قیمت بنزین 

تیتر برخی از رســانه ها است و ظاهراً 
این رســانه ها با انتشار گاه و بیگاه این 
مســئله دنبال جذب مخاطب هستند. 
از ســوی دیگر رفتار دولــت مردان 
دولت دوازدهم نیز موجب افزایش بی 
اعتمادی شده اســت و دیگر مردم به 

حرف مسئولان توجهی نمی کنند.
ســال ۹۹ مجلس به دنبال تغییر 
شیوه ســهمیه بندی بنزین بود که این 
مسئله دوباره منجر به ایجاد این شایعه 
شد که دولت می خواهد قیمت بنزین 
را تغییــر دهد اگرچه بارها نمایندگان 
مجلس گفتنــد این طرح فقط مربوط 
به تغییر ســهمیه بندی بنزین است و 
در آن قیمــت بنزین تغییر نمی کند اما 
رسانه های معاند با انتشار سخنان مالک 
شریعتی دوباره به این شایعه دامن زدند 

و برخی از رسانه های داخلی نیز آن را 
دستمایه گزارش های بنزینی خود کرده 
و گفتند بــه زودی دولت می خواهد 

قیمت را تغییر دهد.
شاید در اینجا بد نباشد که به این 
موضوع اشاره شود که بنزین دونرخی 
موجب شده اســت این شایعه هر از 
گاهی مطرح شــود و اگر امروز بنزین 
را با نــرخ ازاد عرضه می کردیم دیگر 
خبری از شایعه افزایش قیمت بنزین 
نبود. مهــر ۹۹ بود که پس از جنجالی 
شدن طرح تغییر سهمیه بندی بنزین در 
برخی از رسانه ها به دنبال آن سخنگوی 
کمیسیون انرژی مجلس به این مساله 
واکنش نشــان داد و در فضای مجازی 
خود نوشــت: »افزایش قیمت بنزین 
یارانه ای و آزاد در دســتور کار مجلس 

یازدهم قرار ندارد.
امــا مردم گوششــان بــه گفته 
مسئولان بدهکار نبود و مسئله بنزین 
۲۰، ۳۰ و حتی ۵۰ هزار تومانی مطرح 

شده بود.
ماجــرای بنزیــن ۲۰ هزار 

تومانی چه بود؟
اما ماجرای بنزین ۲۰ هزار تومانی 
از سوی یکی از کاندیداهای انتخابات 
ریاســت جمهوری مطرح شد که در 
واکنش به این موضوع، ســخنگوی 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: اخباری که درباره افزایش قیمت 
بنزین در فضای مجازی منتشر می شود، 
واقعیت ندارد و نباید به آنها توجه کرد و 

این موضوع را تکذیب کرد.
اما شــایعه افزایش قیمت بنزین 

با صحبت های یــک نماینده مجلس 
دوباره قوت گرفت، رحیم زارع عضو 
کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اسلامی ســال ۱۴۰۰ درباره 
افزایش قیمت بنزین در آستانه بودجه 
بندی گفته بود: مجلــس بنایی برای 
افزایش قیمت حامل های انرژی یعنی 
بنزین و گازوئیل در بودجه سال آینده 
ندارد. رحیم زارع با اشاره به جلسات 
کمیســیون برنامه و بودجه با سازمان 
برنامه و بودجــه درباره بودجه ۱۴۰۰ 
اظهار کرد: در جلســات برگزار شده 
پیشــنهاداتی به دولت درباره نرخ ارز 
و یارانه های پنهان و آشــکار و اصلاح 
ســاختار بودجه داده شــده است اما 
این کــه در نهایت چه تصمیمی گرفته 
خواهد شــد بر عهده دولت است. این 

جمله باز موجب شــد تا رسانه ها به 
دنبال ایجاد شایع افزایش قیمت بنزین 
باشــند و برای چندمین بار مسئولان 
دولتی این موضوع را رد کنند. ســال 
۱۴۰۱ نیز این شــایعات ادامه داشت و 
مسئولان وزارت نفت، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و حتی رئیس جمهور 
در مصاحبه های های تلویزیونی خود 
این موضوع را رسماً رد کردند و آن را 

شایعه خواندند.
در ماه های انتهایی ســال ۱۴۰۱ 
وقتی موضوع جمــع آوری کارتهای 
سوخت از جایگاه ها مطرح شد دوباره 
رسانه ها فیلشان یاد هندوستان کرد و 
دوباره شــایعه افزایش قیمت بنزین را 
مطرح کردند و روی ان موج ســواری 
شــد ولی طبق معمول این شایعه نیز 

توسط مسئولان رد شد.
خبر افزایــش قیمت بنزین 
این بار توسط رسانه های معاند

این موضوع حتی به اولین نشست 

خبری سخنگوی اقتصادی دولت نیز 
رسید و سید احســان خاندوزی این 
موضــوع را رد کــرد. وی در رابطه با 
افزایش قیمت بنزین گفت: دولت هیچ 
طرح و برنامه ای در خصوص افزایش 
قیمت بنزین ندارد. این روزها نیز بحث 
کاهش سهمیه سوخت در کارتها مطرح 
شده که دلیلش افزایش قاچاق است. 
این بار رســانه های خارجی و معاند پا 
به عرصه خبرســازی نهاده و اند و در 
خبرهای غیر واقــع از افزایش قیمت 
بنزین خبر می دهند و عده ای نیز دنبال 

روی این خبرهای کذب شده اند.
همانطور که در این گزارش آمد 
به نظر می رســد بی اخلاقی مسئولان 
دولت ســابق و همچنین جذابیت این 
خبر موجب شده اســت تا همچنان 
شایعه افزایش قیمت بنزین در بورس 
اخبار اقتصادی باشــد اما مرور زمان 
موجب می شــود تا دیگر مردم به این 

اخبار توجهی نکنند.

»قیمتبنزینافزایشمییابد«؛

چهعواملیباعثپخشاینشایعهشد؟

 قبــل از اصلاح نظــام یارانه و گرانی نهاده دامــی، امکان نگهداری دام در مــدت زمان ۳۰ تا 
۴۰ روز وجود داشــت، امــا بعد از اصلاح نظام یارانه و گرانی نهــاده، امکان نگهداری دام در 
محــدوده ۱۰ تا ۱۵ روز وجــود دارد و بعد از این مدت نگه داری برای دامداران روســتایی و 
سنتی دشوار است که با این وجود برنامه ریزی صحیحی برای انباشت دام باید اتخاذ شود.

چالشناترازی۵۰۰میلیونمترمکعبیگازتادودههآینده
رئیسکمیسیونانرژیاتاقبازرگانی:


